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MINISTERRAAD ZEER GEHEIM 
Nr. 2718 

~~4I)J' 
r/...- ,h Notulen van de vergadering gehouden op 
~~u- t.t. ivrijdag 17 maart 1961 in de Trêveszaal, aangevangen f s mor-

• 

1 gens om tien uur en 's middags voortgezet. 
------------

Aanwezig: De vice-minister-president Korthals en de ministers 
Van Aartsen, Beerman, Cals, Klompé, Luns (punten 
2 ~ 9, 11 en 12), Marijnen, De Pous, Van Rooy, 
Toxopeus, Visser en Zijlstra (Afwezig is de minister
president De Quay) 

Tevens zijn aanwezig de staatssecretarissen 
Bot (punten 2 b en 12), Van Houten (punten 2 - 6 ) 
en Veldkamp (punten 10, 14 en 21 e) 

Secretaris: J. Middelburg. 

2. Buitenlands beleid 

. (u);j ÛflW4~ 
~,/. -HA~ . Belgische kanalenkwestie 
~ tt( tt(/A. .I pun t 3) 

(Zie notulen m.r. 10 maart 1961, 

. ~~~ 
Minister Luns is ontstemd, dat de Belgische minister 

Wigny heeft bekend gemaakt, dat zij een gesprek over de kanalen
kwestie zouden hebben. De voorzitter vraagt zich af of het niet 
mogelijk is na afloop van de bespreking, die minister Luns met 
zijn Belgische en Luxemburgse ambtgenoten zal hebben het Neder
landse standpunt inzake het karakter van de bespreking over de 
kanalenkwestie aan de pers mede te delen. Minister Luns zegt 
toe dit te zullen nagaan. 

~ De kwestie-Nieuw-Guinea (Zie notulen m.r. 10 maart 1961, 
l flit/rl tu punt 2 a) 

Û/t-S léJ· 1~!J t.~ 
/J p{A1 . Y' 11, Z € Mini ster Luns deel t mede , dat zi jn bezo ek aa~ ~onden 
b~~ I/e en tweeledig doel had, nl. in de eerste plaats de pos2t2e 

van Nederland bij de Aziatische lederrvan het Gemenebest af te 
tasten (ook om de buitenwereld te tonen, dat Nederland met hen 
~_n bespreking is) en in de tweede plaats de Brit$e regering 
duidelijk te maken waar het met deze zaak op staat. Daartoe 
heeft hij in de eerste plaats een langdurige bespreking in 
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t? _ ,J: ..l!. Voorstellen inzake poli tieke samenwerking tussen de Zes 
: ~ l~ ~ tl,tïtetu t{~ J.I:.tIJt - -
: t0~ ~hi~ ~ / 
i .t{. i~' Minister Luns deel t mede 9 det de eerste vergadering 

van de voorbereidingscommissie voor de tweede conferentie 
; Û (in Bonn), waaraan De Vos van Steenwij~ ~n Van IttsrsUffi heb 
~ u.e# beB deelgenomen, niet bemoedigend is g(~weest, aangezien de 

vertegenwoordigers van de andere landen rondweg stelden, dat 
Engeland niet bij het overleg mag zijn. Als de voorbereiding 
zo voortgaat is het mogelijk, dat het reeds voor mei tot een 
botsing komt. 

Staatssecretaris Van Houteg voegt hieraan toe, dat 
men in de voorbereidingscommissie de samenwerking met Lnge·
land niet op de agenda wilde plaatsen. Ook de jongste berich
ten van de besprekingen in de commissie zijn ongun.stig. Men 
kan spreken van een verenigd front van de vijf andere landen, 
zij het, dat de Duitse vertegenwoordiger nu en dan een wat 
ander geluid laat horen. De Nederlandse vertegenwoordiger " 
De Vos van Steenwijk komt teYQg voor nieuwe instructies~ men 
komt dus vrij gauw op het punt, dat de samenwerking met"Enge
land aan de orde moet komen. Bij de Fran.sen wil men s::!hijn
baar een buiging naar de Brusselse gemeenschappen maken, Op 
de vooravond van de eerste bijeenkomst van de commissie op 
16 maart in Parijs hebben de Fransen een memorandum uitge-
reeld, waaruit blijkt~ dat men wil komen ~ot beslissingen en 
niet tot consultatie; gesproken wordt over "directions com
munes". Over het contact met Engeland bevat het memoranc~li.c'TI. 
geen woord. 

Minister KJ ompé stel t de vraag of de krantenbe~:,j.ch·
ten juist zijn, dat minister Heath na zi~n verklaring in de 
WEU-raad in het Engelse kabinot de wind van. '.Toren zou heb1J =' ~J. 
gekregen~ Staatssecretaris yan Houj~el1 ant\'joordt, dat een 
Franse gedelegeerde zich er-OVer beklaagd Daê, dat de Fransen 
niet tevoren op (Je hoogte waren van de l nhoud va!l de ver~r12.
ring van Heath. Minister ~U!l~ bevestig~, ~at hgt =~gelse ka
binet de ver-klaring van Heath heeft onderschreven? hoewel deze 
enkele ministers wat koud op het lijf wss g~v8l1en. SpTekG~ 
antwoordt op een vraag van minister Zij~_stra, dat voor de 
volgende conferentie in Bond E.~en. nteuw ipitiatief van Engelancl. 
kan worden ver-wacht. 

Minister Klompé heeft in de nota, die van K; nister 
Luns is ontvangen, een d-t.Îidel-i j1ce ui teenzotting geruist, \vaar 
Nederland het ~iefste naar toe zou willen~ Met de KSG en de 
verdragen van Rome is getracht iets in ~~ropese sin op te bou
weno Sinds het slui ten van de EEG·- en Ruratomverdragen hebben 
zich verschillende wijzigingen voorgedaan, In de eerste plaats 
is in Frankrijk een ander regeringssysteem gekomen, tn ~8 
tweede plaats is de Duitse Bondsrepubliek weer tot bloel ge
komen en tenslotte heeft Amerika 8en anè.ere regering. Bij be
antwoording van de vraag waar Ne~erland TIaar toe 1vil wer~en 
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wijst spreekster op het streven naar een verenigd Europa. 
Voor Nederland is het van belang, dat de Europese markt zo 
groot mogelijk wordt en dat men ernaar streeft het contact 
met Engeland te verdiepeno Men zal echter moeten weten wat 
te doen, als Engeland niet tot de nagestreefde integratie 
bereid is. In zijn nota stelt minister Luns, dat een blok 
van de zes landen de NAVO kapot kan maken, maar voor sprek
ster is het de vraag of een blok van de zeven landen (dus 
met Engeland erbij) ook niet tegen de NAVO gericht kan zijn, 
gezien de rivaliteit tussen Amerika en Engeland. Met betrek
king tot de komende conferentie in Bonn is spreekster van 
mening, dat men van Nederlandse kant met een positief plan 
moet komen, waarbij zij aan het volsende denkt. Nederland 
aanvaardt de totstandkoming van een politiek gesprek van de 
Zes onder de volgende voorwaarden. 
a) Dit moet zijn opgebouwd in het kader van de Europese Ge

meenschappen, bijv. door vestiging van het voorbereidend 
. secretariaat bij de Europese Commissie. 

b) Deze politieke besprekingen zullen niet tot beslissingen 
leiden, tenzij volkomen overeenstemming over besproken 
onderwerpen bestaat. 

c) De fusie van de drie uitvoerende commissies van de Euro
pese Gemeenschappen moet 'dorden doorgezet. 

d) Verkiezingen voor het ~uropese Parlement moeten worden 
gehouden. 

e) ~en studiegroep tussen de regeringen van de Zes en van 
Engeland zal worden ingesteld om na te gaan onder welke 
voorwaarden het mogelijk is, dat Engeland gaat deelnemen 
aan de EEG (of lidmaatschap van de EEG met bepaalde faci
liteiten of een nauwe associatievorm). Als de ~ngelsen 
dit laatste niet zouden aanvaarden staat de Nederlandse 
regering voor de vraag wat dan te doen. Spreekster is van 
mening, dat men dan moet doorgaan met de Zes. 

Minister Zi~lstra is van mening, dat de notitie 
van minister Luns een duidelijke analyse van de onderhavige 
problemen geeft; het aangeven van een duidelijke politiek 
ontbreekt erin, aangezien men niet van tevoren weet wat van 
uur tot uur op die conferentie zal gebeuren. Niettemin moeten 
de Nederlandse ministers precies weten wat zij vnllen. In het 
bijzonder ook in welke situatie onzerzijds zal worden gezegd, 
dat Nederland niet meedoet. Spreker wijst erop, dat president 
De Gaulle de Europese Gemeenschappen kapot kan maken door het 
niveau van de Franse leden van de uitvoerende commissies aan 
te tasten. Bij deze overwegingen zal ook moeten worden nage T 

gaan of niet getracht moet worden door de moeilijke problemen 
heen te scharrelen met het doel gedurende de fase De Gaulle
Adenauer heen te brengen wat wij aan de Europese Gemeenschap
pen als belangrijk zien. De suggestie aan het einde van 

blz. 6 ••• 
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blz. 6 bevalt spreker niet. De mogelijkheid, dat de premiers 
onderwerpen zoals het landbouwbeleid, het vervoerbeleid en 
de handèSpolitiek gaan bespreken, zal men duidelijk moeten 
uitsluiten. Als men de Europese Commissies beentje wil lich
ten, zou men de behandeling van deze rroblemen van Brussel 
naar Parijs moeten overbrengen. Spreker komt terug op zijn 
hoofdpunt nl. dat de raad de grenzen moet trekken waarbuiten 
Nederland niet meer meedoet, daarbij het belang in het oog 
houdende, dat men door de Adenauer-De Gaulle-fase heen moet. 

Minister Klompé is het met dit laatste wel eens, 
maar de raad kan de grens pas trekken als wij weten wat wij 
willen. Het is dan van belang vast te stellen of in de minimer
raad nog een Europese wil bestaat. 

De voorzitter onderstreept de opmerking van minister 
Zijlstra, dat men de handelspoliti€k, het vervoerbeleid enz. 
niet in het politieke gesprek van de premiers zal moeten be
trekken. De gedachte van een nieuwe studiegroep lokt spreker 
niet aan; de Fransen zullen een dergelijke voorwaarde direct 
aanvaarden, omdat dit tot niets bindt. Spreker stelt de vraag 
of minister IQompé de voorwaarde om Engeland bij het overleg 
te betrekken wil vervangen door de instelling van de studie-
groep. Minister Klompé antwoordt bevestigend. Zij acht dit van 
te meer betekenis nu minister Luns verwacht, dat een voors~el 
om Engel and ui t te nodigen van de tafel z'1l worden geveegd" 

Minister De Pous merkt op, dat in de notitie een 
duidelijk standpunt is ingenomen en dat het gesprek in de voor
bereidingscommissie hierop gaat vastlopen. Voor de gedachten
gang op blz. 7, dat Nederland bij afwijzing van het voorstel 
om ::ngèland erbij te betr'Jkken niet aan de Franse plannen zal 
kunnen meewerken, kan spreker oegrip opbrengen .. De raad moet 
zich echter realiseren, dat een alternatief mogelijk is. Als 
men dit aanvaardt, lijkt het hem beter dat van het begin af 
aan te stellen. Men zou dan in de studiecommissie van het be
ginaf op een compromis kunnen aansturen. Daarvoor moet dan 
worden aangegeven in welke richting men wil koersen en onaf
wijsbare voorwaarden moeten aangeven, bijv~ de voorwaarden, 
dat het secretariaat in Brussel moet zijn gevestigd, dat een 
verbindi ng me t he t parlement ij .. Str~'.:,t,~bu~g VlO TG. t -Ç\..1 cgà. ~n 
dat het Europese parlement door directe verkiezingen wordt 
gekozen. Spreker is van mening, dat men een duidelijke keuze 
tussen de te volgen procedures moet doen. 

De voorzitter ziet als moej.lijkheid van het betoog 
van minister De Pous, dat het essentiële in ~e notitie van 
minister Luns (het erbij betrekken van Engelê~nd) van het begin 
af is geëlimineerd. Dan zou de ministerraad moeten besluiten 
of hij bereid is Engeland te laten liggen. Spreker s~aat ~n
tussen op het standpunt, dat de Nederlandse delegatle moe~ be
ginnen met een zo stevig en duidelijk mogelijk standpun.~. 

Minister Luns begrijpt de vraag van minister IG.?mpé 
niet of in de boezem van de regering nog een Europese gezlnd-

hei d be s t§.at · • • 
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heid bestaat, aangezien de plannen van president De Gaulle 
een ondermijning van de Europese integratie ten gevolge zou
den hebben. Wat De Gaulle voorstelt is niet een politieke 
samenwerking in het kader van de Zes, maar hij wil een ouder
wets verdrag van alliantie, dat 8vengoed zonder dat de Euro
pese Gemeenschappen bestonden gesloten zou kunnen worden. 
Spreker is het ermede eens, dat in het doen van concessies 
belangrijke gevaren zitten, omdat het dan bepaald acuut wordt, 
dat de Brusselse gemeenschappen alleen nog uit een aantal 
technocraten zal bestaan. De v raag van minister Klompé of er 
niet een zekere blokvorming ontstaat, als Engeland wel meedoet, 
beantwoordt spreker bevestigend, maar de splitsing in Luropa 
is dan opgeheven. Hij heeft er reeds eerder op gewezen, dat de 
Amerikaanse politiek gekant is tegen eenwording van Europa, 
te meer als ~ngeland ook daarbij betrokken ZJU zijn. Tegenover 
de punten, die minister IQompé als voorwaarden noemde, staat 
spreker niet afwijzend met uitzondering van het laatste (Hij 
is bereid deze punten aan de Nederlandse delegatie door te 
geven behoudens de kwestie van de st~diecommissie)o Als men 
poli tiek niet bereid is Engeland erbij te betrekken, is de 
instelling van een studiegroep (die al door overeenkomstige 
studiegroepen is voorafgegaan) het geschiktste middel om het 
samengaan te voorkomen. Hij is zelf voorzitter van de studie
groep van de twintig landen plus de Europese Commissie. Het 
resultaat van deze groep wordt thans rondgezonden en de groep 
zal niet meer bijeenkomen, aangezien de politieke wil om iets 
te bereiken ontbreekt. Spreker is het eens met minister Zijl
stra, dat het probleem is of en zo ja wanneer van Nederlandse 
kant neen wordt gezegd tegen de Franse voorstellen. Spreker 
zou zich thans op dit punt niet al willen binden. Tegenover 
de procedure, die minister De Pous aangeeft stelt spreker, 
dat men met een strak standpunt moet beginnen. Daarbij is hij 
het eens met mir~ster Zijlstra,dat zoveel mogelijk op tijd
winst moet worden gespeeld. De commentaren in de Duitse en 
~ngelse pers zijn niet zo, dat Nederland de zaak heeft verlo
ren. Concluderend zegt spreker, dat hij het resultaat v~n dit 
gesprek nog op papier zal zetten. 

Minister Marijnen merkt op, dat in geval de Fransen 
thans politieke integratie zouden nastreven zoals zij in 1955 
met de economische integratie alckoord zijn gegaan, Nederland 
dit streven niet zou afwijzen. Thans wil Frankrijk echter ko
men tot een confederatie en dus niet de economische integratie 
tot het politieke terrein uitbreiden. Da2rom gelooft spreker 
niet, dat met concessies veel bereikbaar zal zijn, omdat wij 
diametraal tegenover de Franse doelstellingen staan. Het stre
ven naar tijdwinst acht spreker wel juist. Als hij ziet hoe 
vier j aar geleden de Franse ondernemers stondent. o.de gedachte 
van een grotere Iilarkt en zi j thans in toenemende mate aandrin-· 
gen op de totstandkoming hiervan, lijkt het hem het beste de 

onderhavige zaken ..• 
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onderhavige zaken open te houden voor verdere ontwikkeling. 
Intussen kan spreker zich moeilijk voorstellen, dat Nederland 
buiten het overleg van de Zes zou kunnen blijven. Wat men in
tern hierover afspreekt berreft echter niet te betekenen, dat 
men extern zich ook zo opstelt. 

Minister Luns onderschrijft de uiteenzetting van 
minister Marijnen behoudens zijn conclusie, dat Nederland be
slist aan het politieke overleg van de Zes zou moeten deel
nemen. Spreker meent, dat de zaak niet doorgaat, als Nederland 
blijft neen zeggen. Als er niets komt, zal men in staat zijn 
de Europese Gemeenschappen in Brussel beter te handhaven. 

Minister Zijlstra is het met minister Luns eens, 
dat men niet moet aanvaarden, dat Nederland niet erbuiten zou 
kunnen blijven. Hij is er alleen niet van overtuigd, dat de 
politieke bijeenkomsten niet zouden doorgaan, als Nederland 
niet eraan meedoet. 

Staatssecretaris Van Houten wijst erop, dat Engeland 
in de \VEU thans voor het eerst duidelijk heeft verklaard, dat 
het aan de Europese samenwerking wil meedoen. Als deze duide
lijk uitgestoken hand door Frankrijk wordt afgewezen, moet men 
weten, dat voor lange tijd het samengaan met ~ngeland verkeken 
, 
lS. 

Minister Zijlstra vreest, dat als vijf landen zonder 
Nederland in Parijs bijeenkomsten van de premiers gaan houden 
ook over het beleid in de Brusselse gemeenschappen zal worden 
gesproken, waarna Nederland dan in Brussel voor voldongen fei
ten zal worden geplaatst. 

Staatssecretaris Y.:g.n Houten gelooft, dat dit overleg 
zonder Nederland niet lang zou kunnen doorgaan. 

De voorzitter stelt voor verder te gaan zoals in de 
notitie van minister Luns wordt aangegeven, behoudens het punt 
van het landbouwbeleid, vervoerbeleid enz. (dat dus niet op 
het niveau van de premiers moet worden gebracht). Als blijkt, 
dat de Nederlandse stellingen wat gewijzigd moeten worden, 
zal hierover later een beslissing worden genomen, waarvoor mi
nister Luns nog een papier zal opstellen. De raad stemt met 
deze conclusies in. 

4. Stilzwi' ende oedkeurin van een financieel ' rotocol met 
-- Roemenië Brief van de minister van Buitenlandse Z~{en a.i. 

dd. 28 februari 1961, nr. 29823, met bijlage) 

Minister Zijlstra merkt op, dat de minister 
Buitenlandse Zaken de eerste ondertekenaar moet zijn. 
verklaart zich hiermede akkoord en aanvaardt overigens 
onderhavige stukken. 

5. Ontwerp-verslag •.. 

van 
De raad 

de 


